
 
 

 
Nota de premsa 

 

La patent unitària faria més competitiu el 
cost de la innovació per a la pime catalana 

 
En una taula rodona organitzada pel Col·legi d’Economistes de Catalunya, 
representants d’ACCIÓ, PIMEC, el Col·legi d’Enginyers Industrials de 
Catalunya i Cabier Institute subratllen la necessitat que Catalunya formi 
part del sistema de patent unitària europea que està previst que entri en 
vigor aquest any malgrat l’actual negativa de l’estat espanyol a adoptar-lo. 
 
Barcelona, 29 de Juny de 2017.- El Col·legi d’Economistes de Catalunya (CEC) 
ha organitzat aquesta tarda la taula rodona “La patent unitària: una oportunitat 
per a la pime catalana” presentada i moderada pel vicepresident de la Comissió 
d'Economia del Coneixement i Innovació del CEC Julià Manzanas. 
 
En primer lloc el director d'Estratègia i Intel·ligència competitiva d'ACCIÓ de la 
Generalitat de Catalunya Josep Maria Gascón ha recordat que “Catalunya és 
un país industrial amb un 99% de pimes amb un pes industrial i d’ocupació 
superior a les europees” i ha afirmat que “per créixer les pimes han d’innovar i 
internacionalitzar-se per diferenciar-se en un mercat global en el qual també és 
important protegir-se via patents”. Gascón ha afegit que “les empreses 
catalanes registren cada vegada menys patents espanyoles mentre que 
augmenten les patents europees, fet que demostra que Catalunya no hauria de 
quedar fora del sistema de patent unitària”. Segons el director d’Estratègia i 
Intel·ligència Competitiva d’ACCIÓ, “tenir un sistema de patent unitària és 
important per estar homologat amb els estàndards d’innovació de les principals 
economies del món i poder atraure així inversions d’alt valor afegit”. Gascón ha 
afegit que “Catalunya seria l’onzè país d’Europa en sol·licitud de patents” i ha 
conclòs que “la patent unitària és sinònim de simplificació de processos, 
reducció de costos i augment de la seguretat jurídica” 
 
A continuació, l’advocada de PIMEC Itziar Ruedas ha recordat que una patent 
és “un títol que reconeix el dret d’explotar una invenció en exclusiva impedint a 
altres la seva fabricació, venda o utilització sense consentiment del titular” i que 
“les persones físiques, jurídiques o entitats de dret públic són qui les poden 
sol·licitar”. Ruedas també ha remarcat que “els costos i la complexitat actual de 
les patents fan que les pimes utilitzin d’altres mètodes com el model d’utilitat” i 
ha destacat que “el procediment a seguir per patentar actualment és complex i 
llarg i s’ha de simplificar”. L’advocada de PIMEC ha explicat que “la patent 
unitària facilitaria el camí a la pime cap a nous mercats amb més agilitat i 
menys costos” ja que “s’unificaran en un sol procediment els registres de 26 
estats de la Unió Europea”. Ruedas ha recordat que “actualment Espanya està 
en el número 17 del rànquing en sol·licituds de patents, de les quals el 35% 
vénen de Catalunya, mentre que el 29% de totes les patents són de pimes i 
particulars”. 



Per la seva banda, el president de la Comissió de Gestió Empresarial del 
Col·legi d'Enginyers Industrials de Catalunya Gian-Lluis Ribechini ha apuntat 
que “Espanya té un clara manca de cultura de la patent, ja que de les 3.000 
patents del 2016, només 1.000 van ser a càrrec d’empreses”. Ribechini també 
ha destacat que “no hi ha cap empresa espanyola entre les 100 primeres 
sol·licitants de patents europees i la primera catalana l’any passat va ser 
Esteve amb només 17 patents”. A més, Ribechini ha opinat que “a les pimes 
catalanes els inquieten els costos dels possibles litigis especialment si és en 
d’altres països” i, en aquest sentit, ha reflexionat sobre la conveniència de 
“crear una assegurança col·lectiva de patents, així com una Agència de 
Propietat Intel·lectual i industrial catalana que actués com a intermediària”. 
Finalment ha recordat que “la reforma del codi penal del 2010 va introduir la 
figura de la responsabilitat penal de les persones jurídiques esmentant els 
delictes relatius a la propietat industrial i això fa que sigui necessari l’adopció de 
programes de compliance tècnics”.   
 
Finalment, el soci i director d'Operacions de Cabier Institute Enric Batalla ha 
opinat que “la patent unitària és molt beneficiosa per a la pime catalana i hi ha 
de poder accedir sigui com sigui”. També ha afegit que “seria necessari crear 
un sistema català de patents que inclogués una agència catalana de patents, 
hubs d’innovació i borses de patents”. Batalla ha recordat que “Espanya 
s’oposa actualment a signar el conveni de patent unitària i això impediria a les 
pimes catalanes gaudir dels avantatges del sistema”, malgrat que ha admès 
que “tothom espera que al final ho acabi signant”.   
 
El Col·legi d'Economistes de Catalunya, que compta amb més de 8.000 
col·legiats i més de 2.000 societats i despatxos vinculats dedicats 
professionalment a les diferents vessants de l'economia i l'empresa, està 
considerat com una institució que, a través de l'organització d'activitats i serveis 
molt diversos, es configura com un centre de formació i reciclatge dels 
professionals i com un fòrum d'opinió obert a la societat en general. 
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